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Zápis z jednání představenstva ČLK, 

konaného dne 20. 6. 2024 od 9:00 hodin v Domě lékařů v Praze 9 

 

Přítomni: MUDr. Kubek, MUDr. Přáda, PhD., MUDr. Aszalayová, MUDr. Dobeš, MUDr. 

Doležal, MUDr. Dostalíková, MUDr. Dvorník, MUDr. Henčlová, MUDr. 

Jehlička, Ph.D., MUDr. Kubíček, MUDr. Lindovský, MBA, MUDr. Mach, 

MUDr. Monhart, PhD., MUDr. Němeček, MUDr. Sedláček, MUDr. Šťastný, 

PhD., MUDr. Trnka, MUDr. Voleman. 

Omluveni:     MUDr. Dernerová, MUDr. Mečl. 

Přizváni: MUDr. Vedralová, Mgr. Valášek, MBA, MUDr. Sojka, MUDr. Veselý. 
 

Prezident Dr. Kubek přivítal přítomné členy představenstva a zahájil zasedání v 9:00 hodin. 

Přítomno 17 členů představenstva. Představenstvo je usnášeníschopné. 

 
 

1) Připomínky k minulému zápisu  

 

 

2) Vnitřní činnost 

 

Informace o počtu nových členů ČLK 

    V květnu 2024 bylo přijato celkem 60 lékařů: 

     z toho bylo    15   lékařů se státní příslušností SR, 

     4   lékaři s jinou státní příslušností, 

                 4   lékaři se slovenskou LF, 

     3   lékaři se zahraniční LF. 

V tomto období nebyla žádná žádost o přijetí posouzena jako pozdní vstup. 

V roce 2024 požádalo celkem 89 lékařů o certifikát profesní bezúhonnosti. 

Představenstvo bere informaci na vědomi. 

 

 

Informace o stavu financí ČLK 

   Na základě usnesení představenstva z listopadu 2020 zpracovala paní Lakvová za 

ekonomické oddělení informaci o stavu financí na účtu komory a o očekávaných příjmech a 

výdajích v květnu 2024. 

Představenstvo bere informaci ekonomického oddělení ČLK na vědomí.  

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Valná hromada SML – ČLK 

   Valná hromada SML ČLK se konala 31.5. 2024 v Domě lékařů, je nejvyšším orgánem SML 

ČLK a v jejím rámci se uskuteční volby do výkonného výboru SML ČLK na další funkční 

období. Výkonný výbor je sedmičlenný a na svém prvním zasedání si pak následně volí ze 

svých členů předsedu, místopředsedu a mluvčího. Funkční období je pak následně 2 roky. 

   Jednání sjezdu zahájila v 16.30 hodin MUDr. Monika Hilšerová 

Úvodní slovo přednesl MUDr. Milan Kubek, prezident ČLK a informoval o aktuálním dění ve 

zdravotnictví (zákon o odměňování zdravotníků) 

MUDr. Jan Přáda informoval o dění v sekci mladých lékařů SML ČLK. 
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MUDr. Jana Svobodová představila návrh změny SP č. 22: 

- změna podmínek pro výkon volené funkce – jednohlasně schváleno 

- zrušení funkce mluvčího – jednohlasně schváleno 

Přítomno bylo 13 členů SML ČLK. Valná hromada SML ČLK byla dle SP č. 22 

usnášeníschopná, neboť její konání bylo v řádném termínu, tj. měsíc před samotným konáním, 

zveřejněno, a to prostřednictvím webu Sekce mladých lékařů ČLK. Rovněž byli členové SML 

ČLK informování prostřednictvím e-mailu a informace byla rovněž zveřejněna v časopise 

Tempus medicorum č. 4/2024. 

  Do výkonného výboru SML 2024 byli zvoleni:  

MUDr. Monika Hilšerová, MUDr. Dalibor Veselý, MUDr. Cyril Matějka, MUDr. Marie 

Svobodová, MUDr. David Petrovič, MUDr. Tomáš Pálek, MUDr. Karolína Zdichová  

   Členové výkonného výboru následně zvolili: 

Předsedu výkonného výboru SML ČLK:  MUDr. Dalibor Veselý 

Místopředsedu výkonného výboru SML ČLK: MUDr. Monika Hilšerová 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

SP-22 Sekce mladých lékařů ČLK – návrh novely 

   Právní kancelář ČLK připravila novelu SP-22, která zpracovává změny jednomyslně 

odsouhlasené valnou hromadou SML-ČLK. 

- Zkrácení minimální lhůty členství v SML-ČLK z jednoho roku na 6 měsíců u kandidátů na 

funkce ve výkonném výboru sekce. 

- Zrušení funkce mluvčího SML-ČLK 

Představenstvo návrh novely SP-22 schvaluje. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Informace o hospodaření ČLK v roce 2023 

   Finanční majetek je používán pro běžný chod komory na hrazení průběžných nákladů 

komory. 

   Dlouhodobý nehmotný majetek představuje zejména program pro evidenci lékařů a webové 

stránky ČLK.  

   Dlouhodobý hmotný majetek je používán pro běžnou činnost komory.  

   Rozhodující položkou pohledávek jsou nepřevedené členské příspěvky od okresních 

sdružení, zaplacené zálohy na daň z příjmu za rok 2023, zaplacené zálohy na společenskou akci 

a neuhrazené pohledávky vystavené Mladé Frontě za inzerci v časopise a za vzdělávací akce. 

 

   Přehled majetku centra ČLK k 31. 12. 2023 

 Název     Stav k 31. 12. 2023 

I. Finanční majetek 50 825 115,66 

II.  Dlouhodobý nehmotný majetek  7 283 602,57 

 Dlouhodobý hmotný majetek  205 934 248,89 

III.    Pohledávky 2 584 563,31 
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Porovnání hospodaření centra ČLK v uplynulých letech 

  2019 2020 2021 2022 2023 

Výnosy 
 

 

74 115 343,48 

 

69 584 895,54 

 

75 120 114,34 

 

124 092 435,05 

 

90 150 161,37 

z položky 

výnosů čl. 

příspěvky  

 

56 069 086,00 

 

56 665 177,00 

 

57 271 406,00 

 

58 075 421,00 

 

67 442 731,00 

Náklady 
 

 

60 484 533,52 

 

54 921 659,09 

 

63 841 864,40 

 

75 954 902,86 

 

76 670 958,91 

Hosp.výsledek 

před zdaněním  

 

13 630 809,96 

 

14 663 236,45 

 

11 278 249,94 

 

48 137 532,19 

 

13 479 202,46 

Daň z příjmu  
3 551 937,00 

(19%) 

3 278 268,00 

(19%) 

2 535 921,00 

(19%) 

9 692 951,00 

(19%) 

3 484 245,00 

(19%) 

Hosp.výsledek 

po zdanění  

 

10 078 872,96 

 

11 384 968,45 

 

8 742 328,94 

 

38 444 581,19 

 

9 994 957,46 

 
Členové představenstva ČLK se seznámili s informacemi o hospodaření ČLK za rok 2023. 

V souladu se SP č. 17 – Finanční řád, budou patřičné informace o hospodaření zveřejněny 

v časopise Tempus Medicorum. 

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Zpráva auditora o hospodaření ČLK v roce 2023 

   Představenstvo se seznámilo se zprávou auditora, který k hospodaření ČLK v roce 2023 nemá 

výhrady. 

Představenstvo ČLK bere na vědomí zprávu auditora o ověření účetní závěrky ČLK za 

rok 2023.  

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Úvěr ČLK 

   V souvislosti s nákupem a přestavbou Domu lékařů čerpá ČLK v současnosti dva úvěry u 

České spořitelny. 

   Úvěr ve výši 57 000 000,- Kč byl poskytnut dne 29.11.2017 na dobu 15 let. Úroková sazba 

činí 1,64 % ročně. Období úrokové sazby je na stanoveno na 10 let, tedy do listopadu 2027. 

Úroky a poplatky jsou spláceny od listopadu 2017, úvěr je splácen od ledna 2018. Celkem ČLK 

platí 4 239 816,- Kč za rok. K 30.6.2024 bylo z úvěru splaceno 22 547 298,- Kč. 

   Úvěr ve výši 50 000 000,- Kč byl poskytnut dne 29.11.2019 na dobu 15 let. Úroková sazba 

činí 2,34 % ročně. Období úrokové sazby je na stanoveno na 5 let, tedy do listopadu 2024. 

Poplatky jsou spláceny od listopadu 2019, úroky od dubna 2020 a úvěr je splácen od ledna 

2021. Celkem ČLK platí 3 977 124,- Kč za rok. K 30.6.2024 bylo z úvěru splaceno 10 159 

077,- Kč. 

   Výsledkem jednání s Českou spořitelnou je nabídka úrokové sazby 3,95 % ročně v případě 

fixace na období 3-5 let, případně sazby 4,59 % při fixaci na 1 rok. ČLK má v současnosti 
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uloženu částku 50 000 000,- Kč na vkladovém účtu, který je v současnosti úročen 4,0 %. 

Vzhledem k tomu, že se úročení vkladu ČLK snižuje, navrhuje ekonomické oddělení využít 

část této finanční rezervy, konkrétně 20 000 000,- Kč k částečnému splacení úvěru 

poskytnutého 29.11.2019, u kterého končí fixace úroků, a zároveň využít nabídky fixace 

úrokové sazby na 3 roky. Nabídka banky na úrokovou sazbu 3,95 % ročně s fixací na tři roky 

platí i v případě. že ČLK v termínu fixace splatí část úvěru ve výši 20 000 000,- Kč.  

Představenstvo schvaluje návrh ekonomického oddělení ČLK a souhlasí s tím, že ČLK ke 

dni 31. 10. 2024 uhradí mimořádnou splátku úvěru ve výši 20 000 000,- Kč a přijme 

nabídku banky na fixaci úrokové sazby ve výši 3,95 % ročně na dobu tří let.  

Hlasování – přítomno 17  hlasujících: 

pro:     17 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

   Dr. Kubíček se připojil k jednání představenstva v 9.45 hodin, přítomno je 18 členů 

představenstva. 

 

Právní seminář ČLK - vyúčtování 

   ČLK uspořádala 6.6.2024 ve svém sídle v Domě lékařů tradiční právní seminář tentokrát na 

téma „Právní aktuality ve zdravotnictví“.  

Přednášejícími byli: 

Dr. Kubek úvod na téma Aktuality ve zdravotnictví a současná činnost ČLK. 

JUDr. Jan Mach: Právní aktuality, judikatura, GDPR, dohodnuté služby za úhradu, bezpečnost 

při práci lékařů a zdravotníků 

MUDr. Mgr. Dagmar Záleská: Úhrady a regulace v rámci veřejného zdravotního pojištění, 

řešení sporů  

Mgr. Aleš Buriánek: Pracovně-právní otázky po novele zákoníku práce, platy, mzdy, přesčasy, 

příprava zákona o odměňování ve zdravotnictví 

Mgr. Radomír Čujan: Znalecká činnost v lékařských oborech, zkoušky, kárná odpovědnost 

znalců 

Náklady: 29 500,- Kč 

Výnosy: 96 000,- Kč (účastnické poplatky) 

Hospodářský výsledek pro ČLK: + 66 500,- Kč 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 18  hlasujících: 

pro:     18 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Konference ČLK - vyúčtování 

   Na základě požadavku delegátů listopadové sjezdu pořádala ČLK ve spolupráci s ÚZIS dne 

21.5.2024 v Domě lékařů konferenci s názvem „Nestárne jen populace, ale také zdravotníci!“. 

Cílem konference bylo upozornit na politiky neřešený problém: „Kdo nás bude léčit za 10 let?“  

Seznam přednášejících: 

- MUDr. Milan Kubek – prezident ČLK  

Příčiny personální krize českého zdravotnictví 

- Prof. RNDr. Ladislav Dušek, Ph.D.  

Kapacity lékařů dle jednotlivých segmentů, aktuální stav a predikce 

- Prof. MUDr. Marek Babjuk, CSc.  

Situace ve vzdělávání všeobecných a zubních lékařů na lékařských fakultách 
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- MUDr. Jan Přáda – viceprezident ČLK  

Jak si udržet (mladé) lékaře? 

- Ing. Michal Čarvaš – předseda AČMN  

Zdravotnictví 2030plus očima regionálních nemocnic 

- MUDr. Helena Sajdlová - ředitelka Odboru smluvní politiky VZP 

Personální situace českého zdravotnictví z pohledu zajištění zdravotních služeb pro klienty 

VZP 

- Prof. RNDr. Ladislav Dušek, Ph.D.  

Kapacitně ohrožené nelékařské zdravotnické profese 

- MUDr. Olga Sehnalová, MBA  

Personální rizika z pohledu zajištění zdravotní péče v krajích 

- Mgr. Alice Strnadová, MBA  

Aktuální informace o podpoře NLZP Ministerstvem zdravotnictví 

- Dagmar Žitníková – předsedkyně OSZP / 10 min 

Jsou čeští zdravotníci motivováni pracovat v oboru? Lze je udržet ve zdravotnictví? 

- MUDr. Milan Kubek  

Existuje nějaké řešení?  Shrnutí závěrů konference a možnosti řešení krizí z pohledu ČLK  

   Problém nedostatku zdravotníků, který politici ignorují dvacet let, nemá žádné jedno zázračné 

řešení.  

   Potřeba lékařů a lékařek nadále poroste, a to zdaleka nejenom kvůli stárnutí populace. 

Intenzivnější moderní medicína sice možná nevyžaduje tolik nemocničních lůžek, ale o to více 

potřebuje kvalifikovaných zdravotníků.  

   Čím déle však budou politici otálet, tím bolestivější operace naše zdravotnictví čeká. 

Náklady: 99 041,- Kč 

Výnosy: 0,- Kč (účast na konferenci nebyla zpoplatněna) 

Hospodářský výsledek pro ČLK: - 99 041,- Kč 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 18  hlasujících: 

pro:     18 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Karta člena ČLK 

   V souladu s rozhodnutím představenstva ČLK z 2.3.2024 Firma ISSA připravila návrh úprav 

ve stávajícím registru ČLK, které umožní spuštění karet člena ČLK, a to včetně nacenění těchto 

úprav a časovém harmonogramu jejich realizace. 

   Představenstvo 11.4.2024 schválilo realizaci systému, který umožní evidenci fotografií členů 

ČLK, které budou následně využity v rámci projektu Karta člena ČLK. Vytvořením systému 

byla pověřena firma ISSA v časovém období cca 8 týdnů za cenu 210 000,- Kč plus DPH.   

   Ing. Noga (ISSA) seznámil členy představenstva s realizačním řešením systému v rozsahu 

rozhodnutí představenstva ze dne 11.4.2024, které zajistí pořízení a bezpečnou archivaci 

fotografií členů ČLK v Registru členů ČLK výhradně pro interní účely související toliko 

s činností stavovské organizace, a to v rozsahu zveřejnění ve veřejném seznamu členů ČLK, 

bude-li mít konkrétní člen zájem své foto zveřejnit, a dále pro projekt Karta lékaře, kdy je 

fotografie nepodkročitelným identifikačním předpokladem pro její vydání.  

Představenstvo ČLK žádá firmu ISSA CZECH s.r.o., aby ve spolupráci s Mgr. Valáškem, 

který odpovídá za Registr členů ČLK, nejpozději od 19.7.2024 zpřístupnili tento systém 

členům komory. Představenstvo ČLK současně uložilo Mgr. Valáškovi, aby pro členy 

ČLK připravil informační e-mail, podle něhož budou lékaři fotografie do Registru členů 
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ČLK poskytovat a dále aby připravil informační e-mail pro sekretariáty okresních a 

obvodních sdružení ČLK, které zajistí součinnost archivace v Registru členů ČLK. 

Hlasování – přítomno 18  hlasujících: 

pro:     18 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Vzdělávací portál ČLK a E-learning eČLK  

Představenstvo diskutovalo o budoucnosti elektronického celoživotního vzdělávání lékařů.  

Vzhledem k blížícímu se konci smluvního vztahu s firmou TME Solution představenstvo 

ČLK očekává od této firmy návrh další spolupráce. 

Hlasování – přítomno 18 hlasujících: 

pro:   17 

proti :   0 

zdržel :  1     Návrh byl přijat. 

 

 

Registr ČLK – informace o stavu prací na nové verzi 

   Představenstvo v září 2023 schválilo smlouvu s firmou ISSA CZECH s.r.o. o inovaci registru 

členů ČLK, včetně časového harmonogramu prací, cenové kalkulace a zajištění ochrany dat. 

Konečná cena za přeprogramování současného systému registru ČLK činí 3 900 000,- Kč bez 

DPH, termín předání byl stanoven na 1.10.2025. Platby budou v souladu s průběhem prací 

rozloženy do tří let.  

Firma ISSA CZECH s. r. o. se zavazuje, že dílo zhotoví tak, aby při respektování znalosti 

současných technologických podmínek, byla zajištěna funkčnost inovovaného softwaru po 

dobu nejméně 10 let. 

   Ing. Noga referovat o průběhu dosavadních realizačních kroků a aktuálním stavu nové verze 

registru členů ČLK.  

    Mgr. Valášek informoval, že v souladu s postupem prací ČLK zatím uhradila dvě faktury a 

to 20.12.2023: 661 150,- Kč bez DPH a 8.4.2024: 400 000,- Kč bez DPH 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 18  hlasujících: 

pro:     18 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

3) Jednání a informace   

 

Novela zákoníku práce 

   Dne 30.5.2024 se za účasti ministrů Jurečky a Válka uskutečnilo další kolo jednání o novele 

zákoníku práce. Konkrétně se jedná o pozměňovací návrh týkající se specificky zdravotnictví 

ke Sněmovnímu tisku č. 663, tedy k tzv. “transpoziční novele“, která je Sněmovnou 

projednávána. Návrh by měl být projednáván tak, aby mohl být schválen na schůzi po 

24.6.2026. Účinnost je předpokládána od 1.8.2024. 

• Navrhuje se umožnit zdravotnickým zařízením s nepřetržitým provozem nebo 

poskytovatelům zdravotnické záchranné služby rozvrhnout zaměstnancům předem delší 

směnu, než je 12 hodin, což umožňuje stávající obecná právní úprava (nad tento rozsah může 

zaměstnancem konat jen práci přesčas, která je z povahy věci neplánovaná a nahodilá). Nově 

by bylo možné stanovenému okruhu zdravotnických pracovníků rozvrhnout až 24hodinovou 
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směnu. Tím bude umožněno zaměstnavatelům lépe naplánovat a zajistit kontinuitu poskytování 

zdravotní péče pacientům po dobu 24 hodin denně a 7 dní v týdnu. 

• V návaznosti na výše uvedené se navrhuje zavést nový příplatek za zvýšenou zátěž 

zaměstnance ve zdravotnictví spojenou s prodlouženou pracovní dobou. Příplatek přísluší za 

13. a každou další hodinu odpracovanou v téže směně v nepřetržitém provozu. Sazba příplatku 

za 13. a každou další hodinu odpracovanou podle se u mzdy navrhuje ve výši nejméně 20 % 

průměrného hodinového výdělku a u platu jako pevná sazba 20 % průměrného hodinového 

výdělku. Toto by se mělo týkat všech zaměstnanců, tedy i těch se zkráceným pracovním 

úvazkem nebo pracujícím na dohody. 

• Navrhuje se zrušit možnost jednostranně ukončit dohodu o výkonu práce až 24 hodin 

během 26 hodin po sobě jdoucích, kterou má nyní zaměstnanec v prvních 12 týdnech po 

sjednání uvedené dohody. Od počátku tedy bude platit sjednaná výpovědní lhůta. 

• Navrhuje se ponechat zaměstnavatelům možnost poskytování náhradní doby 

nepřetržitého odpočinku v týdnu vymezenému okruhu zaměstnanců ve zdravotnictví, pokud 

dojde k jeho zkrácení, v období až 4 týdnů po sobě jdoucích. Bez přijetí předmětného návrhu 

tato možnost poskytování a vyrovnávání odpočinku skončí dnem 30. 6. 2024 a nadále se pro 

tyto zaměstnance uplatní standardní právní úprava umožňují vyrovnání v období jen v délce 2 

týdnů tak, jako je tomu u jiných zaměstnanců. 

• Navrhuje se zaměstnancům vykonávajícím povolání lékaře, zubního lékaře, nebo 

farmaceuta zakotvit právo na pracovní volno s náhradou mzdy nebo platu, a to ve 

vyjmenovaných případech zvyšování kvalifikace podle zákona č. 95/2004 Sb. Konkrétně jde o 

nejméně 5 pracovních dnů na přípravu a vykonání zkoušky po ukončeném vzdělávání v 

základním kmeni a nejméně 10 pracovních dnů na přípravu a vykonání atestační zkoušky. 

Obdobně se pak navrhuje i v případech prohlubování kvalifikace podle zákona č. 95/2004 Sb. 

a to nejméně 5 pracovních dnů na přípravu a vykonání zkoušky po ukončeném vzdělávání v 

jiném než prvním základním kmeni a nejméně 10 pracovních dnů na přípravu a vykonání 

atestační zkoušky, kterou se ukončuje specializační vzdělávání v jiném než prvním 

specializačním oboru, do kterého byl zaměstnanec zařazen, nebo závěrečné zkoušky 

nástavbového oboru. 

Pracovní volno před zkouškou by měli mít v délce nejméně 5 pracovních dní v obdobných 

případech také nelékaři. 

   Na výše uvedeném znění pozměňovacího návrhu k tzv. transpoziční novele zákoníku práce 

se dohodli představitelé zaměstnanců i zaměstnavatelů. Přítomní ministře práce a sociálních 

věcí i zdravotnictví slíbili, že vládní koalice nepodá prostřednictví svých poslanců k tomuto 

návrhu žádné další pozměňovací návrhy a pokud někdo například z řad opozice podobný návrh 

podá, pak jej ministři ani koalice nepodpoří. 

   Opakující se požadavek ředitelů nemocnic, z nichž někteří by chtěli zákoník práce zrušit 

úplně, formulovaný asociacemi nemocnic a podporovaný zaměstnavatelskými svazy, které 

však nebyly mezi signatáři dohody z 8.12.2023, na prolomení hranice maximálního množství 

přesčasové práce ve výši 416 hodin ročně, však stále trvá. Je vznášen opakovaně bez ohledu na 

to, že omezení limitem 416 hodin ročně platí v ČR již déle než 10 let. Pro ČLK je prolamování 

tohoto limitu nepřijatelné. Jsme si dobře vědomi toho, jakými způsoby bývá „dobrovolná“ 

přesčasová práce v nemocnicích zejména v případě mladých lékařek a lékařů ve skutečnosti 

vynucována. 

   Další novela zákoníku práce, tedy tzv. „Flexi novela“ by měla nabýt účinnosti od 1.1.2025 a 

je nepochybné, že ředitelé nemocnic se budou snažit prolomení či dokonce úplné zrušení 

maximálního množství přesčasové práce znovu navrhovat. Pravděpodobně se jim dostane 

přímé či nepřímé podpory také ze strany Vlády ČR.  

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 18  hlasujících: 

pro:     18 
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proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Shromáždění AČMN 

   Shromáždění delegátů Asociace českých a moravských nemocnic se konalo 6.6.2024 a 

v diskusi s delegáty vedle zástupců OSZSP a LOK-SČL vystoupili též prezident ČLK Dr. 

Kubek a viceprezident Dr. Přáda. Cílem jejich vystoupení bylo hledání společných bodů, při 

jejichž prosazování mohli ředitelé regionálních nemocnic a komora spolupracovat. Největší 

pravděpodobnost spolupráce je v oblasti specializačního vzdělávání, s jehož současným stavem 

není ani jedna ze stran spokojená 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 18  hlasujících: 

pro:     18 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Zákon o odměňování zdravotníků 

   Dohoda s Vládou ČR podepsaná vicepremiérem a ministrem zdravotnictví Válkem pod gescí 

premiéra Fialy dne 8.12.2023 vedla k ukončení protestní akce zdravotníků.  

Zásadním bodem dohody je závazek Vlády ČR připravit zákon o odměňování zdravotníků: 

   „Ministerstvo zdravotnictví se zavazuje v součinnosti s ostatními účastníky této dohody 

připravit ve spolupráci s Ministerstvem práce a sociálních věcí návrh zákona o odměňování 

zdravotnických pracovníků s předpokladem účinnosti ode dne 1. ledna 2025 s cílem sjednotit 

odměňování zdravotnických pracovníků a změnit platy nebo mzdy lékařů podle Memoranda o 

úpravě poměrů ve zdravotnictví z 14. února 2011 a proporcionálně též platy nebo mzdy 

ostatních zdravotnických pracovníků; k přípravě návrhu tohoto zákona bude svolána pracovní 

skupina za účasti zástupců ČLK, OSZSP ČR, LOK-SČL, Asociace nemocnic ČR a Asociace 

českých a moravských nemocnic; předmětem jednání této pracovní skupiny budou i související 

otázky možných finančních i nefinančních benefitů pro zdravotnické pracovníků včetně změn 

odchodu do starobního důchodu.“ 

Citace z tzv. Hegerova memoranda: 

 „Od 1.1.2013 dojde k takovému zvýšení platů lékařů, aby se průměrný plat lékaře zaměstnance 

pohyboval v rozmezí 1,5 – 3 násobku průměrné mzdy v ČR, a to se současným závazkem snížení 

rozsahu přesčasové práce na maximálně v průměru 8 hodin týdně.“ 

   Závazek Vlády připravit zákon o odměňování zdravotníků, který by nabyl účinnosti od 

1.1.2025 byl jedním z hlavních důvodů, proč lékaři koncem loňského roku svůj protest ukončili.  

   Zákon by měl sjednotit odměňování ve všech nemocnicích, v lůžkových zdravotnických 

zařízeních, která mají smlouvu s veřejnými zdravotními pojišťovnami a měl by garantovat 

prostřednictvím speciální tarifní tabulky lékařům za základní pracovní dobu příjem ve výši 1,5 

až 3 násobku průměrné mzdy a to v závislosti na dosažené kvalifikaci a délce praxe, a zároveň 

snížení objemu přesčasové práce.  

8.12.2023  Slavnostní podpis Dohody za účasti předsedy Vlády ČR. 

25.1.2024 Ministr zdravotnictví ustavuje pracovní skupinu, která by měla zákon připravit, 

avšak v jiném složení, než předpokládala dohoda. 

Členy této pracovní skupiny ministr Válek jmenoval tyto osoby: 

• prezident České lékařské komory, 

• prezidentka České asociace sester, 

• prezident Unie zaměstnavatelských svazů, 

• předsedkyně Odborového svazu zdravotnictví a sociální péče ČR, 
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• předseda Lékařského odborového klubu-Svazu českých lékařů, 

• předseda spolku Mladí lékaři, 

• předseda Sekce nemocničních lékárníků České farmaceutické společnosti ČLS JEP, 

a dále: 

• zástupce/zástupkyně Sekce mladých lékařů České lékařské komory, 

• zástupce/zástupkyně Všeobecné zdravotní pojišťovny ČR, 

• zástupce/zástupkyně Svazu zdravotních pojišťoven ČR, 

• dva zástupci/zástupkyně Asociace nemocnic ČR, 

• dva zástupci/zástupkyně Asociace českých a moravských nemocnic, 

• zástupce/zástupkyně Sdružení soukromých nemocnic ČR. 

 

15.2.2024 První setkání pracovní skupiny bez účasti ministra Válka, na kterém někteří členové 

nesmyslně sestavené pracovní skupiny místo jednání o tom, jak konkrétně Vláda svůj závazek 

splní, zpochybňovali samotný princip sjednocení odměňování za práci v lůžkových 

zdravotnických zařízeních majících smlouvy s veřejnými zdravotními pojišťovnami.  

7.3.2024   Druhé jednání bez účasti ministra Válka přineslo znovu neplodnou diskusi, ve které 

se někteří účastníci jednání opětovně vyjadřovali proti sjednocení pravidel odměňování. 

Nakonec byl přijat návrh prezidenta ČLK, aby do příštího jednání plánovaného na 2. 4. 2024 

ministerstvo zdravotnictví předložilo první konkrétní návrh zákona. 

2.4.2024 Jednání plánované na úterý po Velikonocích ministerstvo zrušilo ve 20 hodin večer 

ve čtvrtek před svátky s tím, že do týdne připraví požadovaný návrh zákona. 

   Navzdory našim urgencím následovalo několik týdnů trvající ticho. 

   Vzhledem k tomu, že dohoda byla dne 8.12.2023 slavnostně podepsána pod dohledem 

předsedy Vlády ČR, požádaly 3.4.2024 odborové organizace spolu s ČLK o jednání premiéra 

Fialu. Na tuto žádost odpověděl jménem předsedy Vlády ČR jeho hlavní poradce Ing. Jakub 

Kajzler tak, že v současnosti premiér Fiala nevidí důvod zapojovat se osobně do jednání o 

plnění dohody, jejíž obsah osobně sjednával a která byla podepsána pod jeho dohledem.  

16.5.2024 Další z pravidelných setkání předsedy Vlády ČR a některých dalších členů kabinetu 

s prezidenty profesních komor zřízených zákonem. Na tomto jednání prezident ČLK upozornil, 

že Ministerstvo zdravotnictví neplní závazky vyplývajících z dohody z 8.12.2023. Na tuto 

výtku reagoval ministr Válek tím, že informoval o jednání o zákoníku práce plánovaném na 

22.5.2024. Po upozornění, že hlavní problém je jinde, tedy v liknavém přístupu ministerstva k 

přípravě zákona o odměňování zdravotníků, přislíbil ředitel odboru JUDr. Policar předložit 

návrh tohoto zákona do 24.5.2024. Předseda Vlády se s tímto vysvětlením spokojil. 

20.5.2024 Společná tisková konference ČLK, LOK-SČL a OSZSP v Domě lékařů.  

   Od podpisu Dohody uplynulo již 165 dní a pokud Vláda hodlá zdravotníky podvést, tak jak 

to učinila po akci „Děkujeme, odcházíme“, budou další razantní protesty zdravotníků 

nevyhnutelné.    

    Situaci v resortu navíc vyostřuje oprávněná nespokojenost soukromých lékařů – 

ambulantních specialistů, které ministr zdravotnictví svojí tzv. úhradovou vyhláškou 

v letošním roce ekonomicky poškodil a v tomto neblahém trendu navíc hodlá pokračovat 

   Nejenom lékařky a lékaři pracující v nemocnicích, ale rovněž soukromí lékaři včetně 

ambulantních specialistů mají plnou podporu ze strany vedení České lékařské komory. 

24.5.2024 Ministerstvo zdravotnictví splnilo slib, že tento den předloží návrh zákona o 

odměňování zdravotníků. Je velmi pravděpodobné, že pokud bychom se v uplynulých dvou 

týdnech důrazně nepřipomněli, nebylo by nic připraveno a neuskutečnilo by se nejspíš ani žádné 

další jednání. 

30.5.2024 Třetí jednání pracovní skupiny, poprvé za účasti ministra Válka. Ukazuje se, že návrh 

předložený Ministerstvem zdravotnictví nesplňuje závazek sjednocení odměňování v 

lůžkových zdravotnických zařízení. Navíc je napsán tak, že pro některé kategorie zdravotníků 

by přinesl snížení příjmů. A jasné není ani to, pro která zdravotnická zařízení by měl platit. 
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ČLK jednoznačně upřednostňuje variantu, aby zákon platil pro všechny poskytovatele 

lůžkových zdravotnických služeb, pokud mají smlouvy s veřejnými zdravotními pojišťovnami, 

a současně pro zdravotnickou záchrannou službu. 

13.6.2024 Čtvrté jednání pracovní skupiny. Pro ČLK i pro odborové organizace se s ohledem 

na časovou tíseň, do které nás dostala nečinnost Ministerstva zdravotnictví, jeví jako 

nejschůdnější cesta ke sjednocení odměňování a ke splnění závazků z tzv. Hegerova 

memoranda doplnění § 109 v novele zákoníku práce, která by měla nabývat účinnosti k 

1.1.2025, tedy v den, kdy se Vláda ČR písemně zavázala svůj slib splnit. 

   Další jednání je plánováno na 27.6.2024 a Mz se zavázalo jeho účastníkům v předstihu zaslat 

nákladovou analýz tří variant, o kterých je v současnosti jednáno: 

1. Sjednocení odměňování do režimu platu s vytvořením nové tarifní tabulky, která pro lékaře 

zajistí příjmy za základní pracovní dobu ve výši 1,5 - 3 násobku průměrné mzdy v ČR 

v závislosti na dosažené kvalifikaci a praxi a zároveň zajistí proporcionální zvýšení příjmů 

ostatních zdravotníků. 

2. Návrh Mz, který stanoví tarifní platy (v příspěvkových organizacích) a minimální 

garantované mzdy (v ostatních organizacích) prostřednictvím indexů, kterými by se násobila 

průměrná mzda. Tento návrh je pro odbory i pro ČLK nepřijatelný, neboť negarantuje příjmy 

v souladu s memorandem a u některých pracovníků by mohlo dojít dokonce k poklesu příjmů. 

3. Pozměňovací návrh OSZSP a LOK-SČL, který počítá s vyššími indexy než návrh Mz.  

   Pro ČLK jsou nepřijatelné návrhy na prolomení limitu maximálního povoleného množství 

přesčasové práce, který je již od roku 2013 na úrovni 416 hodin za rok. Na stejném stanovisku 

se shodli také účastníci porady předsedů LOK-SČL dne 18.6.2024. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 18  hlasujících: 

pro:     18 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Dohodovací řízení o úhradách pro rok 2025 

     Ambulantní specialisté 

   Dr. Kubek informoval, že zdravotní pojišťovny předložily společný návrh, o kterém tvrdily, 

že v souladu se zadáním ministra zdravotnictví Válka znamená pro segment ambulantních 

specialistů nulový meziroční nárůst úhrad. Na úrovni jednotlivých poskytovatelů by navržené 

úhradové podmínky mohly pro některé poskytovatele v závislosti na struktuře vykazovaných 

výkonů a uplatněných regulací znamenat dokonce meziroční pokles úhrad. Navržené regulační 

limity ze strany pojišťoven navíc významně zvyšují riziko regulací pro poskytovatele.  

- snížení hodnoty bodu, a to tak, že pro většinu odborností ambulantních specialistů byla 

navržena základní hodnota bodu pod 1 Kč; byla tedy navržena úhrada výkonů pod 

předpokládané náklady; 

- stejné snížení bonifikací za diplom celoživotního vzdělávání, objednávkový systém a 

nové pojištěnce, které navrhlo ministerstvo pro letošní rok; 

- oproti letošnímu roku snížení bonifikace za rozložení ordinační doby z 0,05 na 0,03 pro 

všechny poskytovatele, kteří nemají alespoň 35 ordinačních hodin týdně, kdy současně u 

poskytovatelů, kteří mají ordinační dobu alespoň 35 hodin týdně rozloženou do 5 pracovních 

dnů, je navržena nová bonifikace, a to navýšení hodnoty bodu o dalších 0,03 Kč a hodnoty KN 

o 0,03; 

- určení hodnoty PURO podle roku 2023 bez přepočtu podle aktuálního SZV s minimální 

hodnotou bodu 1,01 Kč; 

- základní koeficient navýšení hodnoty PURO v úhradovém vzorci je navržen 0,05, tj. je 

navrhováno pouze 5 % navýšení úhradového limitu z roku 2023, přičemž je nově navrhováno, 
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že toto pouze 5 % navýšení hodnoty PURO bude platit jak pro poskytovatele, kteří v roce 2025 

nesplní žádné bonifikační kritérium, tak nově i pro poskytovatele, kteří splnili všechna 

bonifikační kritéria pro navýšení PURO (o hodnotu KN) již v roce 2023. Jinými slovy, ZP 

navrhují, aby pro poskytovatele, kteří v roce 2025 splní bonifikační podmínky pro navýšení 

PURO (KN), přičemž tyto podmínky splnili i v referenčním období (2023), činila hodnota KN 

0,00 (!). To by znamenalo zásadní zastropování průměrné úhrady na URČ s vysokým rizikem 

regulací pro poskytovatele; 

- regulační limity pro rok 2025 na léky, zdravotnické prostředky, vyžádanou péči, 

ZUM/ZULP byly navrženy na úrovni 110 % roku 2023.  

Pro návrh nehlasoval nikdo z poskytovatelů.  

 

Návrh SAS 

- Hodnoceným obdobím se rozumí rok 2025 

- Pro všechny odbornosti hodnota bodu 1,50 Kč při úhradě dle vyhlášky 134/1998 Sb. (Seznam 

zdravotních výkonů) ve znění platném v roce 2025. 

- Pro signální výkony 09543, 09555, 09556 a 09557  hodnota bodu 1,10 Kč. 

- 2,- Kč za každou uznanou položku na receptu, který poskytovatel vystaví v elektronické 

podobě, na jejímž základě dojde k výdeji léčivých přípravků plně či částečně hrazených z 

veřejného zdravotního pojištění. 

- Úhrady výkonů a předepsaných ZÚM, ZÚLP, léků, zdravotnických prostředků a indukované 

péče bez limitů či regulací. 

Pro návrh, který podpořila ČLK-o.s., nehlasovala žádná zdravotní pojišťovna.  

 

Návrh ČLK-o.s. 

   Návrh, jehož teze předložilo SAS, byl velmi ambiciózní, a ČLK jej podpořila. Vzhledem k 

tomu, že jeho přijetí ze strany zdravotních pojišťoven jsme však považovali za podobně 

pravděpodobné jako to, že bychom my souhlasili s návrhem pojišťoven, který nám byl 

předložen, vytvořili jsme vlastní konkrétní a realistický návrh, který je podle našeho názoru 

spravedlivý vůči všem odbornostem a je konzistentní s dosavadními požadavky komorou 

prezentovanými.  

   Náš návrh vychází ze základních tezí a požadavků pro úhradu v roce 2025, které zástupci 

komory představili v úvodu dohodovacího řízení pro rok 2025: 

- jednotná hodnota bodu pro všechny odbornosti regulované přes PURO, 

- návrat bonifikace za diplom CŽV, rozložení ordinační doby, objednávkový systém a 

nové pojištěnce na hodnoty z roku 2023, 

- zakotvení možnosti doložit diplom CŽV i po 31.1. daného roku,  

- akceptovat regulaci maximální úhradou (podle PURO v roce 2023) pouze za podmínky, 

že v limitu pro rok 2025 bude plně zohledněna valorizace režijních a mzdových nákladů v roce 

2024 a 2025 (o 15,1 %, resp. o 10,7 %), tj. znovu zakotvit přepočet hodnoty PURO podle 

seznamu zdravotních výkonů ve znění účinném od 1.1.2025,  

- zrušit regulační limity pro léky, zdravotnické prostředky, vyžádanou péči a 

ZUM/ZULP; v případě zachování tohoto typu regulace nastavit regulační limity adekvátně 

reálným cenám za tyto komodity v hodnoceném období v porovnání s referenčním obdobím; 

- zakotvit neuplatnění regulační srážky za léky, zdravotnické prostředky a ZUM/ZULP, 

pokud poskytovatel sice přesáhne svůj referenční limit, ale nepřesáhne celostátní průměrný 

náklad v dané odbornosti – nastolit stejný princip, jaký mají praktičtí lékaři; 

- úhradu za výkon 09543 navýšit na úroveň úhrady tohoto výkonu praktickým lékařům a 

ambulantním gynekologům; 

- navýšit bonifikaci za položku na elektronickém receptu a zavést tuto bonifikaci i pro 

elektronické poukazy; 
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- nastavení hodnoty bodu a dalších úhradových parametrů pro rok 2025 tak, aby byl za 

stejnou výkonovou produkci garantován meziroční nárůst úhrad minimálně 15 %.  

 

   V případě nelékařských odborností, které ČLK – o.s. nezastupuje (kliničtí psychologové, 

dětští psychologové, psychoterapeuti, zrakoví terapeuti, ortoptisté, adiktologové), jsme 

ponechali návrh otevřený jednáním představitelů těchto profesí s pojišťovnami.  

Pro návrh, který podpořilo SAS, nehlasovala žádná zdravotní pojišťovna.  

 

   Návrh ČLK-o.s. sice také nebyl pojišťovnami přijat, ale přesto by se mohl stát základem 

dalších seriózních jednání, která doufejme budou i po skončení dohodovacího řízení 

pokračovat. V první fázi s Ministerstvem zdravotnictví o tzv. úhradové vyhlášce. 

 

 

     Praktičtí lékaři 

Dr. Lindovský informoval, že ČLK-o.s. se připojila k návrhu, který připravili vyjednavači SPL 

a SPLDD. 

   Prioritami v oblasti PL a PLDD 2025 jsou zlepšení dostupnosti, stabilizace sítě a kapacit 

ordinací PLDD, PL pro zajištění péče o již registrované pojištěnce a registrace nových 

pojištěnců do péče, mezi další priority patří podpora zlepšení dostupnosti ordinací PLDD, PL 

pro pacienty v regionech se zhoršenou dostupností zdravotní péče, podpora zlepšení 

dostupnosti ordinací pro osoby se specifickými potřebami a delší časovou náročností péče. 

Nově diskutovaným tématem je pro praktické lékaře rozvoj tzv. teamových praxí, které by 

podle profesních sdružení i odborných společností praktických lékařů měly zajistit stabilizaci a 

navýšení kapacit ordinací PLDD a PL… 

   Poskytovatelé v segmentu se shodli na potřebě podpory účasti pacientů na screeningu, 

podpory účasti pacientů na očkování, zajištění péče o klienty pobytových sociálních služeb a 

zajištění návštěvní služby. 

   Základním materiálním předpokladem pro výše uvedené záměry je navýšení objemu 

základních úhradových parametrů PLDD, PL o 8 %, což odpovídá cca 3 miliardám Kč. 

Navýšení kapitační platby bylo kalkulováno na 8 % pro rok 2025 v porovnání s rokem 2024 

(78Kč, 70Kč, 63Kč PL, 78Kč, 70Kč, 67Kč PLDD). Navýšení epizody péče a bonifikačních 

výkonů pro děti je kalkulováno také o 8 % pro rok 2025 (90Kč PL, u PLDD diferenciace podle 

věku 224Kč, 168Kč, 112Kč). Výše hodnoty bodu návrh předpokládá na současné výši 1,23Kč. 

Průlomovou, ale velice podstatnou veličinou je návrh na přidání dvou pásem kapitační platby 

pro starší, křehké, polymorbidní pojištěnce se zvýšenou časovou náročností poskytované 

zdravotní péče a úprava věkových indexů o 5%, ve vazbě na zvýšenou potřebu péče u dětí a 

starších křehkých pojištěnců se zvýšenou časovou náročnost poskytovaní zdravotní péče. 

   Samostatným tématem jsou Sdružené praxe - Týmové praxe ordinace PLDD a PL. 

Předpokládané náklady pojišťoven pro rok 2025 jsou odhadnuty na cca 300 milionů korun. 

Koncept a základní parametry projektu Sdružené praxe - Týmové praxe ordinace PLDD, PL 

byl představen zástupci SPL, SPLDD, na jednání Pracovní skupiny pro reformu primární péče 

Mz. 

   Společný návrh VZP a SZP obsahuje deklaraci podobných priorit v oblasti PL a PLDD 2025. 

Pojišťovny také hledají řešení dostupnosti ordinací PLDD, PL v regionech postižených 

úbytkem ordinací, pojišťovny deklarují podpora myšlence Teamových praxí ordinací PLDD, 

PL. Důležitou oblastí zájmu je pro zdravotní pojišťovny zajištění žurnální služby (8-18 nebo 8-

20 hod.) s potřebou nastavení parametrů měřících výkonnost. 

   Pojišťovny představily návrh na navýšení úhrad základních úhradových parametrů pro 

segment PLDD a PL o 1%. Kapitační platbu pro rok 2025 navrhují ve výši 72Kč, 65Kč, 58Kč 

pro PL a 72Kč, 65Kč, 62Kč pro PLDD. Navýšení epizody péče a bonifikačních výkonů pro 

děti navrhli o 8  % pro rok 2025. Epizoda péče pro rok 2025 by byla 83Kč pro PL. Bonifikační 
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výkony péče o děti, výše úhrady pro rok 2025 rozdělené podle věku ve výši 208Kč, 156Kč, 

104Kč. Hodnoty bodu výkonové složky úhrady PLDD, PL je navržena ve výši 1,16Kč.  

   Pojišťovny i zástupci poskytovatelů konstatovaly zásadní nesoulad v představách 

nominálních výše jednotlivých položek kapitační platby i hodnoty bodu. Poskytovatelé trvají 

na navrhovaném navýšení, které podle jejich propočtů odpovídají možnostem systému, jak jej 

přeložila ve svých predikcích vývoje analytická komise. Zdravotní pojišťovny trvají na tom, že 

poskytovatelé míří k navýšení na úrovni 9 %, což je pro VZP a SZP neakceptovatelné a nabízí 

navýšení 1 %, jako maximum možného. Zohledňují při tom postavení primární péče, jako 

„preferovaného“ segmentu. 

  Závěrečné hlasování dopadlo podle očekávání. Společný návrh poskytovatelů nebyl přijat pro 

nesouhlas všech zdravotních pojišťoven, společný návrh VZP  a SZP  nebyl přijat pro nesouhlas 

všech zástupců poskytovatelů. 

 

 

     Ambulantní gynekologie 

   Dr. Henčlová informovala, že VZP se připojila k návrhu SZP, který neobsahoval navýšení 

úhrad, změny byly navrhovány u úhrad služeb asistované reprodukce. Úhrady mají být dle SZV 

s hodnotou bodu 1,01 Kč. 

   Řešila se věková hranice u registrovaných pacientek, které jsou opakovaně zvány na 

preventivní kontroly, nedostavují se na ně a registrující gynekolog je sankcionován v 

platbách za nesplněný procentuální počet preventivních prohlídek.  

   Z návrhu byl na žádost poskytovatelů vyřazen screening thyreopatií, který by také měli 

provádět gynekologové.  

  Ambulantní gynekologie je spolu se stomatologií jediným segmentem, kde došlo k dohodě.    

 

     Komplement 

  Dr. Musil písemně informoval, že jednání v segmentu poskytovatelů mimolůžkových 

radiodiagnostických a laboratorních služeb proběhlo ve dnech 24.4., 14.5. a 30.5.2024. V obou 

subsegmentech byla zastoupena i ČLK o.s. Během jednání byl předložen společný návrh VZP 

a SZP úhrad v roce 2025, který v podstatě snižoval objem úhrad při předpokládaném nárůstu 

objemu poskytované péče. ZP deklarovaly rozpor mezi požadavkem vlády na vyrovnaný 

rozpočet systému v.z.p. v roce 2025 a současně plnění priorit Mz s navyšováním úhrad pouze 

některým segmentům, pokud se někde přidá nad rámec, bude se muset snížit jinde. Připustily 

možný nárůst výběru pojistného v roce 2025 o 4,5 %, který ale údajně spotřebují jejich 

mandatorní výdaje. 

   Návrhy předložené poskytovateli za laboratoře i za RDG naopak zohledňovaly nárůst úhrad 

minimálně o inflaci roku 2023 ve výši 10,5 %. Vzhledem k uvedeným rozporům bez možnosti 

nalezení kompromisu došlo k nedohodě v obou subsegmentech. 

Hlasování – přítomno 18  hlasujících: 

pro:     18 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Jednání o úhradách zdravotních služeb v roce 2025 

   Dr. Kubek informoval o jednání 19.6.2024 s ministrem Válkem a dalšími zástupci Mz, 

kterého se účastnil spolu s  Dr. Záleskou, Dr. Lindovským a Dr. Hauerem. 

   Při jednání s předsedou Vlády ČR prof. Fialou 16.5.2024 Dr. Kubek v přítomnosti ministra 

zdravotnictví Válka a ministra financí Stanjury upozornil na závažný problém, že podle 

průběhu dohodovacího řízení o úhradách a regulacích na rok 2025 zdravotní pojišťovny 

nebudou mít k dispozici dostatek peněz na úhradu státem objednávané zdravotní péče 
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v reálných cenách. Tuto finanční nerovnováhu by měla vláda urychleně řešit, a to buď zvýšením 

příjmů zdravotních pojišťoven nebo uvolněním jejich finančních rezerv, případně omezením 

rozsahu pojišťovnami hrazené péče.  

   Jednání s pojišťovnami skončilo nedohodou ve většině segmentů, s výjimkou stomatologie a 

ambulantní gynekologie. Dohodu znemožnilo zadání Ministerstva zdravotnictví, které brání 

pojišťovnám nabízet poskytovatelům úhrady pokrývající jejich náklady. Usnesení Vlády, podle 

kterého musí zdravotní pojišťovny hospodařit vyrovnaně, je mimo ekonomickou realitu. 

Kumulovanou míru inflace za poslední roky není možné nadále ignorovat. Poskytovatelé 

zdravotních služeb včetně soukromých lékařů nemohou zdravotní péči svým pacientům 

dotovat. Pro Českou lékařskou komoru je nepřijatelné, aby Vláda přenášela na lékaře a 

zdravotníky důsledky toho, že není ochotná či schopná problémy zdravotnictví řešit.  

   Pokud bude i nadále Vláda problémy ignorovat, bude ohrožena kvalita, dostupnost a 

bezpečnost zdravotní péče, ke které již v současnosti má řada pacientů kvůli nedostatku lékařů 

a zdravotníků přístup omezený.  

   Ministr Válek slíbil, že bude o výhradách ČLK včetně požadavku na řešení finanční 

nerovnováhy informovat Vládu ČR. Mgr. Troch dostal za úkol v druhé polovině července 

jednat se zástupci ČLK o tezích úhradové vyhlášky. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 18  hlasujících: 

pro:     18 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Seznam zdravotních výkonů 

   Dne 15.5.2024 se Dr. Klimovičová jako poradce ČLK účastnila přípravného jednání před 

jednáním pracovní skupiny k SZV pro rok 2025.  

   ČLK svým návrhem v podstatě žádá Mz, aby opravilo svoji chybu z roku 2009, kdy navýšilo 

změnou mzdových indexů minutovou sazbu osobních nákladů NLZP, ale toto navýšení 

nezahrnulo do minutové režijní sazby. Mz opakovaně odmítlo svoji chybu napravit. V loňském 

roce bylo odmítnutí zdůvodněno tak, že návrh ČLK nebyl projednán na pracovní skupině k 

SZV a představuje velký finanční náklad, se kterým úhradová vyhláška pro rok 2024 nepočítá. 

Je obtížně vysvětlitelné, že do dnešního dne ani VZP, ani SZP (Svaz zdravotních pojišťoven) 

neprovedly kalkulaci, kolik by odstranění chyby Mz stálo při současných hodnotách bodů.  

   Dne 6.6.2024 proběhlo jednání pracovní skupiny. Zástupci zdravotních pojišťoven opět 

nepředložili finanční kalkulaci a sdělili, že tuto kalkulaci je schopen vypracovat ÚZIS. 

   O návrhu ČLK se hlasovalo. Pojišťovny byly proti, Mz se zdrželo, všichni ostatní hlasovali 

pro požadavek ČLK. Je to velký posun proti situaci, kdy ČLK navrhovala valorizaci minutové 

sazby podle inflace a dorovnáni od roku 2006. Tehdy ČLK nepodpořil nikdo. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 18  hlasujících: 

pro:     18 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Zákon o veřejném zdravotním pojištění 

   ČLK opakovaně uplatnila své připomínky. Na jednání o vypořádání připomínek zastupovala 

ČLK Mgr. Dr. Záleská. 

- Nesouhlas ČLK se zrušením výběrových řízení pro všechny poskytovatele s výjimkou 

poskytovatelů jednodenní a lůžkové péče: 
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   Ministerstvo zdravotnictví připomínku neakceptovalo a setrvalo na záměru zrušit výběrová 

řízení pro všechny poskytovatele s výjimkou poskytovatelů jednodenní nebo lůžkové péče. 

Návrh zdůvodnilo potřebou odstraňování nadbytečné administrativní zátěže dopadající na 

činnost správních úřadů a na podnikatelské prostředí. Na základě připomínek ministerstvo 

navrhlo doplnění ustanovení, které uloží zdravotním pojišťovnám povinnost každoročně 

zveřejňovat informaci o smluvní síti poskytovatelů ambulantní péče a péče poskytované ve 

vlastním sociálním prostředí, včetně počtu poskytovatelů a úvazků v členění dle regionů a 

odborností. Tato úprava bude ještě předmětem projednání v rámci připomínkového řízení. ČLK 

na své připomínce trvá. 

- Návrh ČLK, aby Ministerstvo zdravotnictví povinně zveřejnovalo na svých internetových 

stránkách nejen aktuálně platné registrační listy k výkonům ze SZV, ale i jejich předchozí znění, 

pokud byly měněny, včetně data platnosti těchto změn: 

   Ministerstvo považuje požadavek ČLK za racionální a odůvodněný, ovšem současně na 

základě předchozích zkušeností s úpravami databáze registračních listů za obtížně technicky 

realizovatelný. Z tohoto důvodu ministerstvo navrhlo, že tuto povinnost do zákona zakotví od 

roku 2028, aby byl prostor provést technickou implementaci a úpravu databáze registračních 

listů.  

- Připomínka ČLK, že nesouhlasí se zkrácením lhůty pro nahlašování změn nositelů výkonů 

na 30 kalendářních dnů pro všechny poskytovatele vyjma poskytovatelů lůžkové péče: 

   V rámci vypořádání připomínek bylo konstatováno, že návrh byl návrhem zdravotních 

pojišťoven a ministerstvo se po vysvětlení stanoviska ČLK přiklání ke zrušení navrhované 

změny.  

- Nesouhlasná připomínka ČLK s tím, aby odbornou činnost lékařů posuzoval v rámci revizní 

činnosti zdravotních pojišťoven nelékařský zdravotnický pracovník.  

   V rámci vypořádání připomínek zástupci ministerstva konstatovali, že návrh byl návrhem 

zdravotních pojišťoven, přičemž ministerstvo po vysvětlení stanoviska ČLK návrh znovu 

projedná.  

- Nesouhlasné stanovisko ČLK se zrušením rezervního fondu zdravotních pojišťoven a se 

zřízením fondu obecně prospěšných činností ve zdravotních službách a veřejném zdravotním 

pojištění: 

Připomínky nebyly akceptovány a ministerstvo setrvalo na svých návrzích.  

- Návrh ČLK, aby bylo přímo do zákona zakotveno pravidlo, že výše úhrady za hrazené 

zdravotní služby stanovená úhradovou vyhláškou musí i při uplatnění regulačních omezení 

poskytovatelům pokrýt účelně vynaložené náklady a vytvářet prostor pro tvorbu přiměřeného 

zisku: 

Návrh nebyl akceptován s odůvodněním, že ministerstvo nemůže náklady poskytovatelů 

předvídat.  

- Návrh ČLK na úpravu zákona, která by znemožnila výpověď smlouvy mezi poskytovatelem 

a zdravotní pojišťovnou bez uvedení důvodů: 

Návrh nebyl akceptován se zdůvodněním, že takovou změnu nepožaduje žádný další zástupce 

poskytovatelů zdravotních služeb ani zdravotní pojišťovny. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 18  hlasujících: 

pro:     18 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Výběrová řízení - informace 
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MUDr. Sojka podal informaci o výběrovém řízení, kterého se zúčastnil. 

 

 

4) VR ČLK 

 

Dr. Přáda informoval o činnosti Vědecké rady ČLK. 

 

 

5) Licence 

 

Dr. Lindovský prezentoval problematické žádosti o licence, které představenstvo projednalo.     

 

 

6) Různé 

  

Zasedání představenstva a další akce ČLK – podzim 2024 

 

Datum Den Čas Akce Místo konání 

19. 7. Pátek 9:00 Představenstvo ČLK Praha  

12. 9. Čtvrtek  9:00 

15:00 

Představenstvo 

Porada předsedů 

ČLK Praha  

10. 10. Čtvrtek 9:00 Představenstvo ČLK Praha  

16. – 17. 11. So - Ne  Sjezd Brno - Voroněž 

23. 11. Sobota 9:00 Představenstvo ČLK Praha 

19. 12. Čtvrtek 9:00 

15:00 

Představenstvo 

Porada předsedů 

ČLK Praha 

25. 1. 2025 Sobota 9:00 Představenstvo 

Ples 

ČLK – Praha 

Praha - Žofín 

 

 

Usnesení představenstva OS ČLK Olomouc 

Představenstvo OS ČLK Olomouc schválilo 10.6.2024 usnesení, kterým vyzývá prezidenta a 

představenstvo ČLK, aby: 

- Zahájili mediální kampaň s cílem informovat širokou veřejnost o obsahu podzimní dohody s 

Vládou ČR a jejím porušováním.  

- Na příštím jednání s Mz připomínkovali návrh Zákona o odměňování zdravotníků a v 

uvedeném zákoně podpořili odměňování lékařů za jejich práci vykonanou v rámci běžné 

pracovní doby bez přesčasové práce. 

- Na příštím jednání s MPSV představili konkrétní ČLK navrhované změny v zákoníku práce, 

které ČLK považuje za zásadní, a naopak, které konkrétní pasáže současného znění považuje 

za problematické a navrhuje ze zákona odstranit. 

- V souladu s uzavřenou dohodou z 8.12.2023 aktivně podporovali podněty lékařů k 

Inspektorátu práce (pro přetrvávající porušování zákoníku práce) a zároveň prezentovali 

výsledky těchto šetření. 

- Zahájili jednání s Mz o novelizaci vyhlášky č. 99/2012 Sb., tzv. personální vyhlášky. Cílem 

by mělo být navýšení minimálních personálních požadavků na zajištění lůžkové péče, aby 

mohla být garantována adekvátní kvalita poskytované péče. 

- Představenstvo OS ČLK Olomouc průběžně informovali o stavu řešení výše zmíněných bodů. 

Představenstvo se seznámilo s usnesením a konstatuje, že většinu legitimních požadavků 

kolegů z Olomouce průběžně plní, o čemž jsou členové ČLK informováni prostřednictvím 

časopisu Tempus medicorum, případně emailovými informacemi prezidenta ČLK. 
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Zasedání představenstva bylo ukončeno v 14:00 hodin. 

 

   Příští zasedání představenstva se uskuteční v pátek 19.7.2024 od 9:00 hodin v sídle ČLK - 

Dům lékařů, Drahobejlova 27, Praha. 

 

 

Zapsala:   Hanka Matějková 

 

Schválil: MUDr. Milan Kubek - prezident ČLK 

 


